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یشـــه و سن  جهاد دانشـــگاهی از معدود نهادهای علمی اســـت که ر
آن را می توان در نخســـتین ســـال های پس از انقلاب جست وجو کرد. 

جهاد دانشـــگاهی با حضور اســـاتید و دانشجویان دغدغه مند شکل 
گرفـــت تـــا در کنـــار دانشـــگاه، پاســـخگوی نیازهای فناورانـــه جامعه 
باشـــد. در همـــه ایـــن ســـال ها و با همه افت وخیزش تـــلاش کرده تا با 
ین، در رفع چالش های کشـــور بکوشـــد.  همان روحیه ســـال های آغاز
وزهـــا کـــه جبهه های جنگ نیازهای جـــدی در تامین ادوات  چـــه آن ر

و ســـاخت تجهیزات داشـــتند، چه در سال های اخیر با دستاوردهای 
ویان و  بی بدیلش در حوزه های پزشکی و ستاره های درخشانی مثل ر
یلی کشور با استفاده از  چه با ساخت تجهیزات مهم صنایع نفتی و ر
وز و های تک. جهاد دانشگاهی در ادامه مسیر خود  ی های به ر فناور
وی پای خود بایســـتد و می خواهد  حـــالا تـــلاش می کند بهتر از قبل، ر

بـــا کمـــک بخـــش خصوصی، داشـــته های خـــود را مولد کند. حســـن 
مسلمی نایینی، رئیس جهاد دانشگاهی در گفت وگو با »فرهیختگان« 
گر  یاســـت جهـــاد می گویـــد و مســـیری کـــه ا از 21 مـــاه حضـــورش در ر
دولت هـــا راهـــی بـــاز کنند می تواند عصـــر ظهور توانمنـــدی فناوران و 

محققان داخلی باشد. 

21 ماه از حضور شـــما در جایگاه ریاســـت جهاد دانشـــگاهی می گذرد. از آبان 
1401 تا کنون، مهم ترین اتفاقاتی که افتاده برای جهاد دانشگاهی چیست؟

طی مدتی که آمدم خیلی تلاش کردم. یکی از مسائل و مشکلاتی که در جهاد 
داشـــتیم، بحث معیشـــت و رفاه اعضا بود. روزی که آمدم، دیدم بعضی جاها 
حقوق نگرفته اند و بعضی ها کســـری از حقوق دارند و خلاصه یک نابســـامانی 
هست. می گفتند بودجه کم است. خیلی تلاش کردم که چه در مجلس و چه از 
دولت بودجه بگیریم؛ الان بودجه دولتی ما دو و نیم برابر هم شده ولی چون مبلغ 
اولیه بودجه کم بوده هرچه هم الان اضافه کنیم خیلی نشـــان نمی دهد. خیلی 
فکر کردیم که در این وضعیت چه کار کنیم. مسئولیت سنگینی داریم. 7 هزار 
نیرو کار می کنند و باید یک جوری جبران خدمات بشود. آمدیم به سمت بخش 
خصوصی، الحمدلله بخش خصوصی قوی در کشور هست و می تواند کمک کند 
حتی به دولت هم حتی می تواند کمک کند. تعامل را شروع کردیم بررسی که شد 
دیدیم حدود ۶۴۹ کار علمی در جهاد دانشگاه تولید شده حتی نمونه هایی هم از 
آن ساخته شده اما تولید انبوه نشده و می توانیم بیش از سه چهار هزار میلیارد پول 
از اینها در بیاوریم. ما شروع کردیم و بعضی از این محصولات را برای تجاری سازی 
دنبال کردیم. مثلا در حوزه گیاهان دارویی 17 نوع گیاه دارویی مورد نیاز جامعه 
تولید شده بود ولی خریدار نداشت. آمدیم با بخش خصوصی صحبت کردیم 
و شـــرکت مشـــترک زدیم. تولید چهار مورد از این گیاهان دارویی را در قالب یک 
شرکت مشترک با ۴0 درصد سهم جهاد و ۶0 درصد سهم بخش خصوصی آغاز 
کردیم. خط تولید نامناســـبی در آن محل داشـــتیم. الان که می بینید خط تولید 
واقعـــا خیلـــی تغییـــرات زیادی کرده و وجود اتاق های تمیز باعث شـــده تا مجوز 
ســـازمان غذا و دارو که قبلا به ســـختی ارائه می شد الان به سادگی اخذ می شود.  
خوشبختانه الان این گیاهان دارویی تولید انبوه پیدا کرده که امیدوارم چند ماه 
دیگر در داروخانه های کشور مشاهده کنید. فعالیت مشترک هم به این صورت 
بوده که ۴0 درصد یعنی دانش فنی و اطلاعات از ما بود و ۶0 درصد حمایت های 
مالی از بخش خصوصی. در یک جلسه   دانش فنی در اختیار شرکت قرار گرفت 
و اکنون می توانند این دانش فنی را به روز کنند و کار جدید روی همان محصولات 
داشته باشند. احتمالا توزیع در خارج کشور هم خواهیم داشت. این همان چیزی 
است که رهبر معظم انقلاب با ایده ای هوشمند و حکیمانه شعار امسال را جهش 
تولید با مشارکت مردم نام گذاری کردند. یکی از مشارکت های مردم همین است. 
در جلسه  تنفیذ هم همین تاکید را داشتند که مردم سرمایه قوی هستند و می شود 

از آنها استفاده کرد؛ ما هم استفاده کردیم. 
؛ احتمـــالا در آینده نزدیـــک بودجه خوبـــی وارد جهاد  یکـــی از کارهـــای دیگـــر
خواهد کرد تا هم پژوهشکده استفاده کند و هم کل جهاد از آن بهره مند شوند. 
مستحضرید جهاد پارکی دارد که به عنوان پارک علم و فناوری البرز شناخته 
می شود و ۳0 هکتار وسعت دارد. پارک فکر می کنم 20 سالی هست تاسیس 
کنون سه هکتارش مورد استفاده قرار گرفته است. ما قطعه بندی  شده باشد؛ تا
این پارک را آغاز کردیم. قطعه بندی می کنیم و در اختیار شـــرکت های دانش 
بنیـــان بـــه صورت اجاره ۵0ســـاله قرار می دهیم. این محل در اختیار شـــرکت 
دانش بنیـــان قـــرار می گیـــرد، یک مبلـــغ الان می دهد و در طـــول تولیدش هم 2 
تا ۴ درصد تولیدش را به جهاد خواهد داد. آنقدر جذابیت داشـــته که برخی 
شـــرکت ها از جهـــاد خواســـتند تا ســـریع تر ایـــن اتفاق بیفتـــد. در حال حاضر 
یع شـــده  و پول خوبی هم وارد جهاد شـــده اســـت که می تواند در  1۳ قطعه توز
تقویت زیرساخت های همان محل استفاده شود. تقریبا کاری می شود  مثل 
همان شهرک علم و فناوری اصفهان که با شرکت های خصوصی آباد شده؛ 
یادی نشـــده بود  اتفاقی که با بودجه دولتی و جهاد امکان پذیر نیســـت. کار ز
واقعـــا  هم نمی شـــد. با بودجه دولتی نمی شـــد این کارها را کـــرد، ولی با بودجه 
خصوصی که وارد آنجا می شـــود می توان کار کرد. این یک نمونه کار بود که با 
بخش خصوصی انجام گرفت. حدود ۳0-20 نفر دیگر هم در نوبت هستند تا 

بیایند این کار انجام بدهند. 
یـــک نمونـــه دیگر تکمیل پروژه های ناتمام جهـــاد بود. حدود ۴2 پروژه ناتمام 
در کل کشـــور داشـــتیم. پروژه های بزرگ مثل بیمارســـتان، در اصفهان طرح 
ســـاخت بیمارســـتان به وسعت ۳۸ هزار متر مربع داشتیم، فکر می کنم بیش 

از 1۵ ســـال طول کشـــیده و دیگر بیمارســـتان نخواهد شد! چون در  آن منطقه 
بخـــش خصوصی آمده و شـــهرک ســـلامت ســـاخته ؛ بنابرایـــن دیگر آن محل 
بـــه درد بیمارســـتان نمی خـــورد. این محل تبدیل شـــد به مرکـــز تولید پروتئین 
نوترکیـــب با مشـــارکت بخش خصوصی؛ بـــرای تکمیل این طرح نیاز به 1 هزار 
یم. یک سری مجوزهای لازم دارد. پیگیر اخذ  و ۳00 میلیارد تومان بودجه دار
مجوز هســـتیم تا در قالب مشـــارکت ۳0 به 70، هم ســـاختمان را تکمیل کنیم 

و این طرح اجرایی شود. 
سرمایه گذار با اطمینان خاطر برود آنجا شروع کند به ساختن و با خیال راحتی 
درصدش هم برای ما هســـت و از آن طریق بودجه وارد جهاد می شـــود، آن هم 

برای پژوهشگاه رویان بوده که 1۵-10ساله می خواستم درست کنند.

طرح های دیگر چگونه تعیین تکلیف شدند؟
یم؛ مثلا بعضی زمین هایمان  تی هم دار یکی یکی باید پیگیری کنیم. مشکلا
یم و سرمایه گذار که می خواهد بیاید در سرمایه گذاری  معارض دارند، سند ندار
مشارکت کند اطمینان می خواهد. دنبال سند هستیم که بتوانیم کاری کنیم. 

من دیگر تقریبا ناامید شدم از بودجه های دولتی!

با اتفاقاتی که در ماه های اخیر افتاده چه نسبتی از بودجه دولتی جهاد را توانستید 
از بخش خصوصی تامین کنید؟

جهاد دانشـــگاهی تازه راه افتاده؛ 7۵ درصد بودجه  جهاد خودگردان اســـت و 
یم. بودجه دولتی  خودش تامین می کند. تقریبا ۶ و خورده ای همت ما نیاز دار
ما از 700 میلیارد ســـال 1۴01، امســـال به 1.7 همت رســـیده و تقریبا کمی بیشتر 

از دو برابر شده است. خیلی قابل توجه نیست.
یم. در ازای کارهایی که انجام  ما اکنون هم کار هایمان را می فروشیم و درآمد دار
کنون در  می دهیم  7۵ درصد بودجه را تامین می کنیم. ولی بخش خصوصی تا

یم. کنار جهاد نبوده؛ الان دار

درخصوص طرح های باقی مانده آمار و جمع بندی روشنی وجود دارد؟
یم که 1۵  بله. می توانید از پشـــتیبانی بگیرید. در همین تهران بیمارســـتان دار
یان هست. در  ســـال در حال ســـاخت اســـت. این هر روز که می گذرد ضرر و ز
یم؛ این هم قراردادش بســـته شده است.  ســـردار جنگل ســـاختمان بزرگی دار
سرمایه گذار گفته ما مرکز درمانی درست می کنیم. محل را کامل در اختیارش 

یم. قراردادش بسته شد که بیاید آنجا مرکز غربالگری درست شود.  می گذار

به عبارتی می شود گفت در ایام گذشته بیشتر درگیر مولد سازه بودید؟
بلـــه، البتـــه یکـــی از کارها. می دانید که چند پروژه  جهاد نهایی شـــده که البته 
برای دوره قبل بوده اســـت. مثلا موتور ترکشـــن نهایی شـــد و قطار ملی هم راه 
افتاد که موتور آن به عنوان مغز یا قلبش دســـت بچه های جهاد بوده اســـت. 
رئیس جمهور شهید از فرودگاه امام تا پرند در قطاری که نشسته بودند، قطاری 
بود که کامل توســـط جهاد دانشـــگاهی ساخته شـــده است. موتور اصلی ترین 
جزء قطار است که حرکت و کنترل و شتابش به آن وابسته است. موتوری که 
فقط لهســـتان درســـت می کند و حتی چین هم از لهستان می خرد. الحمدلله 
در جهاد دانشگاهی توانستند موتور مترو درست کنند. موتور ترکشن قطارهای 
بیرون شهری هم درست کرده اند که احتمالا در آینده نزدیک یکی از قطارهای 
بیرون شهری هم توسط جهاد ساخته می شود. در این یک سال، دکل را تمام 

کردیم و الحمدلله دکل سوم هم تحویل دادیم و دنبال بودجه اش هستیم.
یکـــی از مســـائلی کـــه در این مدت دنبال کردیـــم حمایت از اعضا و وضعیت 
معیشـــتی و ســـلامتی آنها بود. این  ازجمله چیزهایی بود که کمتر به آن توجه 
می شـــد. آمدیم مقرراتی ایجاد کردیم برای حقوق و پرداخت. قبلا اعمال نظر 
رئیس مربوطه بیشتر سلیقه ای بود. آمدیم این اعداد را کیفیت دادیم و کمی 
کردیـــم. توانایـــی و دانـــش و ســـابقه و علم همه اینها را کمـــی کردیم و یک طرح 
معراج که البته نسخه اولیه است و ممکن است اشکالاتی هم داشته باشد، 
راه انداختیـــم. ان شـــاءالله حقـــوق اعضـــا بر اســـاس این طرح معراج هر ســـاله 
پرداخت می شود. همه دنبال این هستند که خودشان را توانمند کنند، بروند 
دنبـــال دوره هـــای مختلف و واقعا کارآمدی شـــان را بیشـــتر کنند. این باعث 
ک و معیار انجام شود. به نظر می رسد  می شـــود حقوق شـــان براســـاس این ملا
کار مطلوبی برای ۵ هزار نفر از خانواده جهاد دانشگاهی بوده است. یک کار 
هم برای بحث سلامت هست. بعضی از اعضا به خاطر مشکلات و گرفتاری 
کـــه دارند به درمان خودشـــان هم نمی پردازنـــد. آمدیم و یک معاینه یا چکاپ 
سرتاسری برای اعضای جهاد دانشگاهی راه انداختیم که حداقل سالی یک 
بار باید چکاپ بشوند. نابرابری در مزایا و بن های غیرنقدی  داشتیم که اینها را 
به صورت یکسان کردیم. در این سال ها جلسات متعددی با تک تک اقشار 
مختلف در استان های مختلف رفتیم. با این گفت وگوها و بحث هاست که 
می شود کار کرد. رفتیم در استان های مختلف دیدیم هر استانی یک ویژگی 
خاص دارد. یک طرح خاص و یک مدل کاری و یک مدل کســـب وکار برای 
خـــودش می خواهـــد. این را باید بنشـــینند با دوســـتان تجاری ســـازی کنند. 
برای هر شهری و برای هر استان یک مدل کسب وکار درست کنند. جهاد 
گر نتواند دربیاورد  دانشگاهی، بخش بودجه اش را خودش درمی آورد و ا

رو به نابودی می رود.
ســه چهــار طــرح کلانــی کــه از پارســال بــا دولــت داشــتیم بــا توجــه بــه دســتور 
یافــت بودجــه و آغــاز آن هســتیم؛  معــاون اول دولــت ســیزدهم، پیگیــر در
از شــکاف هیدرولیکــی گرفتــه تــا هپاتیــت مگنتیــت طرح هــای کلان مــا 
هســتند. یــک طرحــی کــه شــامل چنــد بخــش و آزمایشــگاه می شــود یکــی 
از آن آزمایشــگاه ها، آزمایشــگاه ملــی تحقیقــات مغــز اســت کــه امیــدوارم 
ایــن آزمایشــگاه امســال افتتــاح شــود. کار بزرگــی در حــوزه هــوش مصنوعــی، 
هــوش طبیعــی، علــوم شــناختی و رباتیــک اســت و متخصصــان علاقه منــد 
بــه ایــن زمینه هــا می تواننــد بــه ایــن آزمایشــگاه مراجعــه کننــد. همیــن چنــد مــاه 
کن آمریــکا آمــده بــود و جلســه ای بــا او  پیــش یکــی از متخصصــان ایرانــی ســا
گــر ایــن آزمایشــگاه را راه انــدازی کنیــد مــن ۶ مــاه یک بــار  داشــتیم. وی گفــت ا
می آیــم. برایشــان خیلــی جالــب بــود. مرکــزی کــه بــرای جامعــه مــا کــه رو بــه 
یــادی در افــراد پیــش می آیــد و می توانــد  ســالمندی مــی رود و مشــکلات مغــز ز

روی آن کار کــرده و از بســیاری از امــراض پیشــگیری کنــد.
 

یک ماهی از ابلاغ برنامه هفتم می گذرد. جهاد دانشگاهی براساس برنامه هفتم 
چه ماموریتی پیدا کرده؛ آیا برنامه ریزی خاصی نســـبت به ماموریت ها صورت 

گرفته است؟
چند مورد است؛ یکی از موارد در حوزه فناوری آب شیرین کن هاست که محول 
شده به جهاد دانشگاهی ولی متاسفانه بودجه اش را ندارد. جهاد طرح را آماده 
کرده، علمش در جهاد است اگر کمک های مالی بیاید، می توانیم در این زمینه 
کار بزرگی کنیم. بسیاری از این دستگاه های آب شیرین کن از خارج می آید و ما 
می توانیم داخل کشور تمام اعضای آب شیرین کن را با برون سپاری و استفاده 

یم.  از توانمندی شرکت های دانش بنیان در داخل کشور بساز

ماموریتی هم در حوزه ناباروری به جهاد دانشگاهی محول شده است. 
جهاد دانشگاهی یکی از مراکز پیشرفت در این زمینه است و می تواند در مسائل 
مختلفـــی در ایـــن حوزه به خصوص در حوزه های جوانی جمعیت کمک کند 
ولی هنوز این هم به طور جدی پیگیر نشـــده اســـت. یک مرکز پیوند اعضا در 
شیراز است، با کمک پژوهشگاه رویان دو مرکز ناباروری و ژن درمانی تاسیس 
شد. کارهای بزرگی در شیراز با کمک خیرین انجام می شود. در حوزه ناباروری 
رویان متوقف نشـــده اســـت. یک ویژگی خوب ایجاد دانشگاهی دارد که مرکز 
درمانی و پژوهش در کنار هم تشکیل شده، همان طور که درمان انجام می شود 
کز پژوهش و کارهای تحقیقاتی انجام می دهند.  نتیجـــه اش را می برنـــد در مرا
یکـــی از ویژگی هـــای مرکز درمانی جهاد همین اســـت. کارهـــای تحقیقاتی در 

ناباروری و ژنتیک در حال انجام است. 

بازنگری یا روزآمدسازی نقشه جامع علمی کشور مطرح و از سال گذشته آغاز شده 
است. در خبرها آمده این پروژه در فرهنگستان دنبال می شود و می خواهند تا آخر 
امسال نسخه جدیدی از نقشه جامعه علمی کشور را ارائه کنند. جهاد دانشگاهی 

نسبت به نقشه و ماموریت های جدیدش پیگیری خاصی داشته است؟ 
یت اکنون در نقشـــه جامع علمی کشـــور به عهده جهاد اســـت، از  هفت مامور
انتقال فناوری تا آموزش تا اشـــتغال و آموزش های مهارتی، همه اینها هســـت 
اما به طور پراکنده انجام می شـــود. مثلا در انتقال فناوری باید دســـتگاه های 
وارد کننده به ما بگویند تا ما در انتقال علم آن فناوری همکاری کنیم اما این 

انجام نشده است. 

انتقادی که شما دارید دقیقا نسبت به چه مساله ای در اجراست؟ 
ببینیـــد آنهایـــی که مســـئولیت به عهده شـــان اســـت، مثلا وقتی ســـازمان ها و 
وزارتخانه ها دارند دستگاه  می آورند باید طبق نقشه ای که شورا تصویب کرده، 
حتما جهاد را در جریان قرار بدهند و بگویند این دستگاه را که می خواهیم وارد 
کنیـــم، جهـــاد بیاید در انتقال فنـــاوری و به انتقال علمش کمک کند. مثلا دو 
سه بار هم پیشنهاد دادیم به ستاد اجرایی امام. اینها رفتند در حوزه موتورهای 
درون چاهی با روسیه کار می کنند. چند بار نامه نوشته ایم که کنار این شرکت 
روسی ما هم می آییم، ما موتور درون چاهی در جهاد خواجه نصیر ساخته ایم. 
یم. شاید یک سری فرمول ها و تکنیک خاصی باشد، گفتیم ما  علمش را هم  دار
بیاییم کنار این شرکت که پس فردا اگر این شرکت خارجی رفت، معطل نمانیم. 

پاسخ گرفتید؟
 هنـــوز پاســـخ نداده اند! اعلام کردیم ما آماده ایـــم. موتورهای درون چاهی بیش 
از 20 تکنولـــوژی یـــا فنـــاوری مختلف در آن اســـت و خوشـــبختانه با جدیت و 
خلاقیتـــی کـــه در جهـــاد خواجه نصیـــر بوده پروژه آن نهایی شـــده. ما آماده ایم 
یلی می خواهند قطار وارد کنند.  ولـــی هنـــوز هیچ جوابی ندادند. در صنعت ر
گر 700 تا درخواست کردند حداقل 100 مورد هم به جهاد  جهاد می تواند بسازد؛ ا
سفارش دهند. بقیه هم می توانند از خارج وارد کنند در این زمینه جهاد می تواند 
کمک کند. الان یک نمونه از رام قطار کامل کردیم. ضمن اینکه جهاد علمش 
را هم می تواند وارد کند. مشکل کشور در زمینه علمی و فناوری است که جهاد 
دانشگاهی می تواند به ارگان های مختلف دولت به عنوان یک نهاد پرتوان در 
ایـــن زمینـــه کمک کند. همچنین در کارهای مخابراتـــی و در زمینه آنتن های 
مختلف می توان کمک کند. این را از ما باید بخواهند. در جلسه معین شورای 
عالی انقلاب فرهنگی هم گفتم. به شورا هم ارجاع دادیم. با این وضعیتی که 
یم روزی مثل آن شرکت روسی موتورهای درون چاهی را  پیش می رویم امیدوار
با توانمندی بخش خصوصی درست کرده و مجبورشان کنیم بیایند از جهاد 
بگیرند. ولی الان توجه خاصی از جانب دستگاه ها مطرح نشده است. ما کار 
یت های ابلاغی  یم مامور را متوقـــف نکرده ایـــم، خودمان در این فضایی که دار
یم که از آنها خواســـته ایم حوزه مهارتی را  را انجام می دهیم. دو تا دانشـــگاه دار
تقویت کنند. دانشگاه ما با صنعت ما و مرکز تخصصی ارتباط ایجاد می کنند 
یستی با رویان آماده ارتباط برقرار کردن است. بهترین  مثلا دانشکده فناوری و ز
یست فناوری علاقه مند هستند با رویان کار  کنند. در حوزه های  دانشجوها ز
دیگر مثل گردشگری و حوزه گیاهان دارویی با پژوهشگاه گیاه دارویی ارتباط 
برقرار می کنیم. نقشه کل کشور را می خواهد ولی ما در حد دانشگاه های خودمان 

یم و متوقف نمی کنیم.  انجام می دهیم. یقینا امیدوار

نسبت به آینده چه موردی بوده که مذاکره کنید تا به ماموریت جهاد دانشگاهی 
اضافه شده و دیده شود؟

یت هایـــی کـــه جهاد دانشـــگاهی دارد،  شـــورایی خواســـتیم حداقـــل در مامور
بخش هـــای مختلـــف کشـــور را موظـــف به همـــکاری با جهاد کنـــد، ولی هنوز 
خبری نیست. من فکر می کنم باید آنقدر قوی و غنی شویم که این وضعیت 
حقوق جهاد نباشد. وقتی غنی شویم آنها مجبورند بیایند طرف ما، ولی هنوز 
یم و ان شاءالله آن را در مسیر جدید با کمک  ما آن قدرت و غنای کافی را ندار
بخش خصوصی پیدا کنیم. من باید تشکر خاصی از مدیران و پیشکسوتان 
ســـابق جهـــاد کنم که واقعا دارایی هـــای فیزیکی و دارایی هـــای علمی ایجاد 
گر اینها مولد شـــود جهاد دانشـــگاهی به روزی می رســـد که نیاز به  کردند که ا

بودجه دولتی هم نداشته باشد. 

دولت جدید روی کار آمده، پیش بینی شـــما از آینده جهاد و تعاملش با دولت 
جدید چطور است؟

جهـــاد دانشـــگاهی از ابتدایـــی کـــه آمـــده بـــا تمـــام دولت هـــا همـــکاری کـــرده 
حتـــی دولت هایـــی کـــه بـــه آن کم لطفـــی کردنـــد. هرجـــا کمـــک کـــرده نفعـــی کـــه 
دولـــت بـــرده خیلـــی بیشـــتر بـــوده اســـت. همیـــن امـــروز مـــا بحثـــی داشـــتیم روی 
مالکیـــت فکـــری و ســـامانه ای کـــه وزارت علـــوم می خواســـت. چنـــد مـــاه پیـــش 
یـــت را بـــه جهـــاد دانشـــگاهی محـــول کردنـــد. در ایـــن چنـــد مـــاه  انجـــام ایـــن مامور
کار بزرگـــی شـــد. وزیـــر علـــوم تشـــکر می کـــرد می گفـــت ایـــن ســـامانه آرزوی دیرینـــه 
مـــن بـــود. ایـــن ســـامانه توانســـته چنـــد ماهـــه ۸0 هـــزار رکـــورد را ثبـــت کنـــد. خـــود 
آقـــای زلفـــی گل چنـــد اختـــراع داشـــتند کـــه خودشـــان یادشـــان نبـــود! نفعـــی کـــه 
ســـازمان می بـــرد بـــه مراتـــب بیشـــتر اســـت، کـــه ایـــن نفـــع هـــم بـــه جامعـــه هـــم داده 
می شـــود. یـــک زمانـــی صداوســـیما دو کانـــال بیشـــتر نداشـــت چـــون فرســـتنده و 
تی داشـــتند. بـــا حمایـــت از جهـــاد دانشـــگاهی  گیرنـــده قـــوی نداشـــت و مشـــکلا
گـــر در  خواجـــه نصیـــر صداوســـیما خودکفـــا شـــد. ایـــن در همـــه زمینه هاســـت. ا
یلـــی بیاینـــد حمایـــت کننـــد، بدانیـــد تـــا چنـــد ســـال دیگـــر مـــا خودکفـــا  زمینـــه ر
می شـــویم. در زمینـــه قطـــار متـــرو حتـــی ان شـــاءالله صـــادر هـــم خواهیـــم کـــرد. 
گـــر کمـــک کننـــد و طـــرح دکل هـــای نفتـــی و موتورهـــای  در حوزه هـــای نفـــت ا
درون چاهـــی و مته هـــای حفـــاری و اینهـــا حمایـــت کننـــد هـــم کار بزرگـــی در 
کشـــور انجـــام می شـــود و هـــم بســـتر کارآفرینـــی بـــرای افـــراد کـــه دنبـــال ایـــن کار 

هســـتند ایجـــاد می شـــود. 

جهاد دانشگاهی بعضا در مواجهه با دولت ها فضای سیاسی پررنگی هم پیدا 
کرده اســـت. ممکن اســـت این فضا در دولت جدید هم رقم بخورد و تحرکات 
سیاســـی بیشـــتری پیدا کند. پیش بینی شـــما چیســـت و فکر می کنید جهاد باید 

چگونه مواجه شود؟ 
ی که آمدم فضای جهاد، سیاسی نباشد. موضع سیاسی  سعی کردم از روز
و نظر سیاسی خاصی داشتم، ولی به هیچ عنوان این موضع را حتی یک جا 
هم اعمال نکردم و حتی رفتم از افرادی استفاده کردم که در دولت روحانی 
بودنـــد. آدم هـــای قوی و قدرتمند که چقدر خـــوب و صادقانه کار می کنند. 
بـــه همیـــن جهت افـــراد مختلفی آوردیم کـــه موضع مختلفی داشـــتند. ولی 
هیچ گاه موضع سیاســـی و ســـوگیری سیاســـی در این یک ساله نبوده است. 
از اول هم گفتم اینجا باشـــگاه سیاســـی نیســـت که همفکر خودم را بیاورم و 
ن. از هرکسی برای کمک به جهاد  هرکســـی همفکرم نیســـت بگویم، برو بیرو
اســـتفاده کردیم. جهاد تا لحظه آخر در انتخابات موضع مســـتقل داشـــت. 
دیدید علی رغم اینکه در ایســـپا نتایج حاصل از نظرســـنجی ها مخالف نظر 
مـــا بـــود، اعلام می کردیم. حتی فشـــار می آوردند به من کـــه اعلام نکنید! من 
یادم هســـت شـــب آخر می خواســـتیم آخرین نظرسنجی را منتشر کنیم - 10 
نظرســـنجی انجـــام دادیم - تا صبح ده هـــا تلفن زدند که اعلام نکنید. گفتم 
مـــن بایـــد اعلام کنـــم. بیت المال مردم هســـت، ما از بیت المال اســـتفاده و 
نظرسنجی کردیم، هر نظری آمد اعلام کردیم. موضع خاصی نداشتیم. الان 
هـــم به عنـــوان یک وظیفـــه می دانم؛ خصوصا بعد از تنفیـــذ که رهبر انقلاب 
کیـــد کردنـــد و گفتند کمـــک کنید، هرطور می توانید کمـــک کنید، هرجور  تا
می توانید به این دولت باید کمک کنید که موفق بشـــود. جهاد دانشـــگاهی 
گر  گـــر خواســـتند در خدمتیم، ا هـــم در ایـــن زمینـــه می توانـــد کمک کنـــد. ا
ی از تجارب را من  نخواســـتند تمام اطلاعات را من مســـتند کرده ام. بســـیار
مســـتند کرده ام که هر مســـئولی یا هر مدیری می خواهد بیاید در اختیارش 
گر هم نبود یقینا  گر علاقه مند بود همین مسیر را ادامه بدهد و ا قرار دهند. ا
یم و آماده ایم  خودش مســـیرهای بهتری دارد، هیچ توقعی هم از دولت ندار

هرجور شـــورای عالی انقلاب فرهنگی صلاح می داند عمل کنیم. 

فکر می کنید اولویتی که مدیران فناوری دولت چهاردهم باید پیگیری کنند و دنبال 
شود تا گره ای از چالش های حوزه فناوری باز کند، کدام مسائل و موارد است؟ 
من شـــرکت دانش بنیان هم داشـــتم و تا پیش از مسئولیت جهاد دانشگاهی، 
یم. نه حمایت  مدیرعاملی آن را برعهده داشتم. فکر می کنم ما حمایت نیاز دار
یم دولت  یـــم وقتی ما مترو می ســـاز مالـــی! همان طـــور کـــه در جهـــاد انتظار دار
بیایـــد کمـــک کند و حمایـــت کند، بخرد پول اضافه هـــم ندهد نه پول اضافه 
می خواهیـــم نـــه حمایت مالی دیگری می خواهیم. وزارت صنایع و وزارت نیرو 
می تواننـــد. آب شـــیرین کن را ما در جهاد درســـت می کنیـــم. کجا می خواهید 
یـــد و چـــرا از خارج وارد کنید؟ همه چیز را از خارج وارد می کنند. همه اینها  برو
را ما می گوییم درســـت می کنیم، نه تنها خودمان بلکه با شـــرکت دانش بنیان. 
این را باید حمایت کنند. ممکن اســـت یک بار هم خراب بشـــود ولی بدانند 
بچه های ایرانی می توانند کارهای بزرگ انجام بدهند. بدانند که فقط نیاز به 
حمایـــت دارنـــد، نه حمایت اضافی، حتی وام هم نمی خواهیم. این طوری که 
وام می دهند و گرفتار می شـــوند بعضی شـــرکت ها! بیایند بخرند. بیایند اینها 
را حمایت کنند. وزیر علوم بیشتر از اینکه سمت برنامه  و بودجه برود باید به 
سمت صنعت برود. صنعت را بیاورد و بگوید تو حق نداری پروژه ای در این 
گر بخواهیم  مملکت بیاوری به عنوان دولت تا این ۴ استاد من امضا نکنند! ا
فناوری و علم را حمایت کنیم باید این طوری باشد. هیچ پروژه ای نباید انجام 
بشود تا دانشگاه نظر بدهد. این طور از علم و فناوری دانش حمایت بشود تا 

ان شاءالله پیشرفت کند. 
مـــن یـــک بـــار بـــه دکتر منادی هم گفتم شـــما دو ســـال حمایت درســـت از ما 
بکنید، ما بعد از دو سال دیگر مستقل می  شویم. ما هیچ حمایت دولتی نیاز 
نخواهیم داشت، حتی کمک هم می کنیم به دولت. توانمندی جهاد در همه 
زمینه هاســـت. از افکارســـنجی و از خبرگزاری ها و همین بحث مناظره های 
دانشـــجویی و کارهـــای فرهنگی که انجام می دهنـــد. در این زمینه ها می توان 
کار بـــزرگ انجـــام داد. در حوزه هـــای علوم انســـانی، پژوهشـــگاه علوم انســـانی 
پژوهش هایی انجام داده که استاندارها استفاده می کند. یک پژوهش در حوزه 
علوم انسانی در جهاد انجام شده که وقتی  برای آن امام جمعه می برم، وقتی با 
آنها صحبت می کنم لذت می برند و آن را می خواهند. من فکر می کنم جهاد 
دانشـــگاه می توانـــد با برنامه هـــا و توانمندی که دارد با کمک بخش خصوصی 

خودگردان شود. 

رئیس جهاد دانشگاهی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 وزیر علوم بیشتر از »برنامه و بودجه« 
سمت صنعت برود

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 


